30 april 311 Edict of Toleration (Galerius)
34 "Inter cetera quae pro rei publicae semper commodis atque utilitate disponimus, nos
quidem volueramus antehac iuxta leges veteres et publicam disciplinam Romanorum cuncta
corrigere atque id providere, ut etiam Christiani, qui parentum suorum reliquerant
sectam, ad bonas mentes redirent, 2 siquidem quadam ratione tanta eosdem Christianos
voluntas invasisset et tanta stulti tia occupasset, ut non illa veterum instituta
sequerentur, quae forsitan primum parentas eorundem constituerant, sed pro arbitrio suo
atque ut isdem erat libitum, ita sibimet leges facerent quas observarent, et per diversa
varios populos congregarent. 3 Denique cum eiusmodi nostra iussio extitisset, ut ad
veterum se instituta conferrent, multi periculo subiugati, multi etiam deturbati sunt. 4
Atque cum plurimi in proposito perseverarent ac videremus nec diis eosdem cultum ac
religionem debitam exhibere nec Christianorum deum observare, contemplatione mitissimae
nostrae clementiae intuentes et consuetudinem sempiternam, qua solemus cunctis hominibus
veniam indulgere, promptissimam in his quoque indulgentiam nostram credidimus
porrigendam. Ut denuo sint Chrsitiani et conventicula sua componant, ita ut ne quid
contra disciplinam agant. 5 <Per> aliam autem epistolam iudicibus significaturi sumus
quid debeant observare. Unde iuxta hanc indulgentiam nostram debebunt deum suum orare pro
salute nostra et rei publicae ac sua, ut undique versum res publica praestetur incolumis
et securi vivere in sedibus suis possint." 35 Hoc edictum proponitur NICOMEDIAE PRIDIE
KALENDAS MAIAS IPSO OCTIES ET MAXIMINO ITERUM CONSULIBUS.
Translation: (34) Among other arrangements which we are always accustomed to make for the
prosperity and welfare of the republic, we had desired formerly to bring all things into
harmony with the ancient laws and public order of the Romans, and to provide that even
the Christians who had left the religion of their fathers should come back to reason;
since, indeed, the Christians themselves, for some reason, had followed such a caprice
and had fallen into such a folly that they would not obey the institutes of antiquity,
which perchance their own ancestors had first established; but at their own will and
pleasure, they would thus make laws unto themselves which they should observe and would
collect various peoples in diverse places in congregations. Finally when our law had been
promulgated to the effect that they should conform to the institutes of antiquity, many
were subdued by the fear of danger, many even suffered death. And yet since most of them
persevered in their determination, and we saw that they neither paid the reverence and
awe due to the gods nor worshipped the God of the Christians, in view of our most mild
clemency and the constant habit by which we are accustomed to grant indulgence to all, we
thought that we ought to grant our most prompt indulgence also to these, so that they may
again be Christians and may hold their conventicles, provided they do nothing contrary to
good order. But we shall tell the magistrates in another letter what they ought to do.
Wherefore, for this our indulgence, they ought to pray to their God for our safety, for
that of the republic, and for their own, that the republic may continue uninjured on
every side, and that they may be able to live securely in their homes. (35) This edict is
published at Nicomedia on the day before the Kalends of May, in our eighth consulship and
the second of Maximinus.

